
ريي��س کل بان��ک مرکزي گف��ت: آنچه در بازار ارز رخ 
داد، محصول ناترازي سيس��تم بانکي، رشد نقدينگي و 

اصرار ما به تداوم نقدينگي است.
به گزارش ايرنا، »عبدالناصر همتي« در بيست و نهمين 
همايش بانکداري اسلامي افزود: هيچ اراده اي نمي بينم 
ک��ه بخواهد رش��د نقدينگ��ي را کُند کند يا فکري براي 

جمع آوري آن داشته باشد.
وي افزود: تا زماني که اين وضعيت ادامه دارد، شرايط 
در بازار ارز و ساير دارايي هاي قابل وصول ادامه خواهد 
داش��ت. وي اظهار داش��ت: دولت آمريکا براي محروم 
کردن ايران از درآمدهاي نفتي تلاش مي کند و همزمان 

مي خواهد انتقال دارايي هاي ايران را س��خت و محدود 
کند؛ به همين دليل دفاع از نرخ واحد براي ارز امکانپذير 
نب��ود و نباي��د خ��ود را در تله سياس��ت هاي آمريکا قرار 
مي داديم. همتي افزود: با هماهنگي س��ران س��ه قوه، 
بسته جديد سياست ارزي را اجرا کرديم و شاهد تثبيت 
در ب��ازار ارز بودي��م که اميد اس��ت ب��ه تدريج نتايج اين 
سياس��ت را در ب��ازار ارز ببيني��م. وي تاکي��د کرد: حفظ 
قدرت ارزي کشور برابر با حفظ منابع ارزي، کنترل تورم 
و اص��لاح نات��رازي ترازنامه بانک ها و کنترل نقدينگي 
وحشتناک در کشور است و در شرايط تحريم، مهمترين 
متغي��ر اقتص��ادي، نرخ ارز و مهمترين هدف جلوگيري 

از اتلاف منابع ارزي است. رئيس کل بانک مرکزي با 
اعلام اينکه ايران از نخس��تين کش��ورهايي است که به 
حذف ربا از نظام بانکي متعهد ش��ده اس��ت، آن را يکي 
از حداقل ترين کارها براي اصلاح نظام بانکي برشمرد 
و خواس��تار اصلاح مقررات و ارتقاي قانون و ابزارهاي 
بانکداري اسلامي شد. همتي با يادآوري اينکه اين دوره 
از هماي��ش با عنوان »حاکميت ش��رکتي در بانک ها« 
برپا ش��ده اس��ت، اظهارداش��ت: بي توجهي به الزامات 
بانکداري ش��رکتي به ويژه توس��ط سهامداران و بردن 
بانک ها به س��متي که به صورت حرفه اي اداره نش��وند 

يکي از مشکلات امروز است.

اراده اي بر توقف رشد نقدينگي نيست
رييس کل بانک مرکزي انتقاد کرد؛

سرپرس��ت وزارت تع��اون، کار و رف��اه اجتماعي درباره 
جزئيات دو بسته حمايتي در نظر گرفته شده براي مردم 
گفت: برنامه اول برنامه" تامين کالاهاي اساسي" است 
ک��ه ي��ا مبل��غ آن روي کارت هاي خود افراد مي آيد يا در 
قال��ب کوپن الکترونيک ارائه مي ش��ود که جزئيات آن 

ظرف يکي دو هفنه آينده مسخص مي شود.
به گزارش ايس��نا، انوشيروان محسني بندپي در مراسم 
افتت��اح چن��د پروژه از طريق ويدئو کنفرانس" ادامه داد: 
اين کالاهاي اساسي شامل برنج، مرغ، گوشت، روغن، 
لبنيات و... مي شود. اين هنوز در حد ايده است اما شايد 
در روستاها حتي کارا کارت هم اعلام نکنيم و اين مبلغ 

را به يارانه نقدي خانوار اضافه کنيم.
سرپرس��ت وزارت تع��اون، کار و رف��اه اجتماعي با بيان 
اينکه برنامه دوم "حمايت اجتماعي از پنج دهک اول" 
اس��ت که مورد حمايت مالي قرار مي گيرند اظهار کرد: 
اقش��ار متوسط رو به پايين، بازنشستگان حداقلي بگير، 

مس��تمري بگيران تحت پوش��ش نهادهاي حمايتي از 
جمله اين افراد هستند ولي هنوز رقم اين کمک حمايتي 
مش��خص نش��ده اس��ت. دکتر نوبخت هر دو برنامه را 
اع��لام ک��رده ام��ا عدد ريالي و محتوي��ات که در کارت 
ق��رار مي گي��رد بايد در هيئت دولت تصويب ش��ود. وي 
افزود: تيم کارشناسي چند دستگاه دو برنامه را ارزيابي 
کردند و اين دو برنامه احصاء ش��ده اس��ت. برخورداري 
هشت دهک از کالاهاي ضروري و يا برخورداري همه 
آحاد جامعه از برنامه تامين کالاهاي اساس��ي هم هنوز 
محل بحث است. بندپي درباره خط فقر ۵ ميليوني که 
از س��وي مرکز پژوهش هاي مجلس اعلام شده گفت: 
آمار و ارقام مس��تندي در کش��ور نيس��ت که خط فقر را 
مشخص کرده باشد. مرکز پژوهش هاي مجلس نتايج 
مطالعات را مي گويد، اما بانک مرکزي و مرکز آمار بايد 

آن را اعلام کنند.
وي با بيان اينکه تا ۲۹ اسفند ۹۵به خانوار يکنفره تحت 

پوش��ش نهادهاي حمايتي ۵۳ هزار تومان مس��تمري 
مي داديم که از فروردين۹۶ به ۱۴۸ هزار تومان رس��يد 
اف��زود: اي��ن مبلغ براي خان��وار دو نفره ۶۰ هزار تومان 
بود که به ۲۵۰ هزار تومان رسيد. براي خانوار سه نفره 
۳۲۵ هزار تومان و براي خانوار چهارنفره ۸۰ هزار تومان 
بود که به ۴۱۶ هزار تومان رسيد و براي خانوار ۵ نفره 
۱۰۰ ه��زار توم��ان بود که به ۴۶۵ هزار تومان رس��يد و 
اين مبلغ بدون احتس��اب يارانه است. سرپرست وزارت 
تع��اون، کار و رف��اه اجتماعي با بيان اينکه درس��ال ۹۷ 
هم ۱۴ درصد به اين مبلغ افزوديم و مبلغ مستمري از 
۴۶۵ ه��زار توم��ان به ۵۶۰ هزار تومان براي خانوار پنج 
نفره رسيده است گفت: در کنار اين، ۲۲۰۰ ميليارد براي 
افراد تحت پوش��ش در س��ال جاري اختصاص يافت و 
در هفت استان نرخ پشت نوبتي ها را به صفر رسانديم. 
مبارزه با فقر و گس��ترش عدالت، سياس��ت اصلي است 

که دنبال مي کنيم.

وزير خارجه کش��ورمان گفت: ضرورت دارد اروپايي ها، 
علاوه بر اعلام تعهد سياسي، اقدام کنند و اين اقدامات 

نيز ممکن است هزينه داشته باشد.
به گزارش صداوس��يما، محمدجواد ظريف در حاش��يه 
جلس��ه امض��اي تفاهم نام��ه همکاري مي��ان وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکي و وزارت امور خارجه 
درباره هدف سفر مقام عالي رتبه انگليس )معاون وزير 
خارجه انگليس به ايران( افزود: ما گفتگوهاي دوره اي 
ب��ا کش��ورهاي مختل��ف و حتي با انگلي��س داريم، اين 
گفتگوه��اي دوره اي در س��طح معاون��ان وزارت ام��ور 
خارج��ه اس��ت و اين گفتگو مي��ان آقاي دکتر عراقچي 
و معاون وزارت امور خارجه انگليس بوده اس��ت، البته 
دکتر عراقچي، چند ماه گذش��ته نيز در انگليس حضور 

داشت و هيچ اتفاق خاصي نيفتاده است.
وي گف��ت: وظيف��ه وزارت خارجه اين گفتگوهاس��ت و 

اکنون نيز اين گفتگوها انجام مي شود.
ظريف درباره مذاکره عراقچي با معاون وزير امور خارجه 
انگلي��س و موض��وع اين مذاک��رات و اينکه آيا اتحاديه 

اروپا از جمله انگليس گشايش��ي در زمينه مس��ائل مالي 
و پولي ايجاد کرده است، گفت: گشايش مسائل مالي و 
پولي رخ مي دهد يا نه؟ اين گفتگوها يک دستور کاري 
دارد و همه جلس��ات مربوط به روابط دو جانبه، مس��ائل 
منطقه اي و بين المللي اس��ت که درباره آن ها بحث و 

تبادل نظر مي شود.
وي افزود: يکسري از موضوعاتي که با دولت انگليس به 
عنوان يکي از اعضاي باقيمانده ۱+۵ يعني ۱+۴ داريم، 
اجراي برجام است و يکي از مهمترين موضوعات اجراي 

برجام، موضوع دسترسي بانکي است.
وزي��ر ام��ور خارجه گفت: موضوع ف��روش نفت در اين 
جلس��ه به طور حتم مطرح مي ش��ود و پيش از اين، هم 
وزراي خارجه تعهد خودشان را در اين زمينه در بيانيه اي 
با س��ه وزير اروپايي و خانم موگريني داش��ته اند و هم در 
اجلاس کميسيون مشترک در سطح امور خارجه تعهد 

خود را اعلام کرده اند.
ظري��ف تأکي��د ک��رد: روش هاي اجراي��ي متعددي نيز 
پيش��نهاد کرده اند و ارائه داده اند و آنچه مهم اس��ت اين 

اس��ت که اين روش ها عملياتي ش��ود، البته پيش از اين 
هم مطرح ش��ده اس��ت؛ ضرورت دارد اروپايي ها، علاوه 
ب��ر اعلام تعهد سياس��ي، اق��دام کنند و اين اقدامات نيز 

ممکن است هزينه داشته باشد.
وي افزود: به هر حال اگر کشورهاي مختلف مي خواهند 
از منافع برجام بهره مند ش��وند و اگر متعهدند که برجام 
يک دس��تاورد مهم براي جامعه بين المللي اس��ت بايد 
براي حفظ اين دستاورد آمادگي داشته باشند، همانطور 
ک��ه جمهوري اس��لامي به ط��ور عملي اين کار را انجام 
داده اس��ت آن ه��ا نيز بايد انج��ام دهند و هزينه لازم را 

بدهند.
وزير امور خارجه در پاس��خ به س��ؤال ديگري مبني بر 
اينک��ه آژان��س براي دوازدهمين بار پايبندي جمهوري 
اسلامي به برجام را تأييد و در چندين نوبت نيز اروپا تأکيد 
کرده اس��ت که برجام بايد حفظ ش��ود پيش بيني شما از 
آينده چيست؟ گفت: ضرورت دارد اروپايي ها و البته نه 
تنها اروپايي ها بلکه ساير اعضاي برجام و ساير اعضاي 

بين المللي بايد اقدامات لازم را انجام دهند.

کوپن الکترونيک در راه است

اروپايي ها علاوه بر اعلام تعهد سياسي، اقدام کنند

سرپرست وزارت رفاه جزييات تامين کالاهای اساسی مردم  را تشريح کرد؛

ظريف خواستار اجراي برجام شد؛

اقتصاد ي، سياسي و اجتماعي 

نسخه الكترونيك روزنامه را هر روز در سـايتwww.tejaratonline.ir  مشاهده كنيد.

ورود گردشگر به کشور 
هنر، وظيف��ه و توانايي 
س��ازمان ميراث فرهنگي و گردشگري 
اس��ت ک��ه ب��ا معرف��ي جذابيت ه��ا و 
ظرفيت ها، توريس��ت را براي س��فر به 
اي��ران ترغي��ب کند. با توجه به اينکه در 
صورت لغو رواديد گردش��گر خروجي از 
ورودي بيشتر مي شود، بنابر اين سازمان 
مي��راث فرهنگي براي جلوگيري از اين 
موضوع بايد شروطي براي آژانس هاي 
خود در نظر گيرد که به ازاي فرس��تادن 
گردش��گر به خارج از کش��ور زمينه سفر 

توريست به کشور را فراهم...
ادامه در صفحه 3

 خروج سالانه 20 ميليارد دلار ارز 
از كشور توسط گردشگر ايراني

مهرداد بائوج لاهوتي
عضو کميسيون برنامه و بودجه

يادداشت

مش��کل اصلي اقتصاد 
کش��ور ما بي انضباطي 
مال��ي اس��ت ک��ه به علت وج��ود مازاد 
تقاضا وعدم پاس��خگويي بخش عرضه 
که درگير رکود است به وجود مي آيد، که 

به آن تورم رکودي مي گويند. 
وقتي کشور ما وابسته به درآمدهاي نفتي 
ش��د، درآمدهاي نفتي اش هم زياد شد، 
اين درآمدها باعث شد دولت دچار توهم 
شده و اين درآمدها را دائمي فرض کند و 
به جاي سرمايه گذاري، اين درآمدها را 
ب��ه جامعه تزريق کرد. مثل يارانه ها که 

باعث شد تقاضاي مردم بالا...
ادامه در صفحه 3

 درد اقتصاد از 
بي انضباطي مالي

شقايق ترابي
کارشناس ارشد اقتصاد

سرمقاله

رييس کل بانک مرکزي انتقاد کرد؛

اراده اي بر توقف رشد نقدينگي نيست

صنعت و معدن

با همکاري چهار وزارتخانه طرح تحول صنعت دريايي رونمايي شد

خيز صنايع دريايي براي تحول

1

بررسي هاي »تجارت« نشان مي دهد؛

بانکداري اسلامي در بن بست ربا
گروه اقتصاد کلان- ايليا پيرولي: اگر چه رئيس کل بانک مرکزي و 
مديران بانکي کشور ديروز، ارتقاء عمليات بانکي بدون ربا در نظام 
بانکي کشور را از اولويت هاي خود اعلام کردند؛ اما اين قانون از 
ابتداي تهيه آن در سال ۱۳۶۲ تاکنون نه تنها به طور کامل عملياتي 
نشده، بلکه حالا عملا در سايه سروري پول و ربا در نظام بانکي 
کش��ور به محاق رفته اس��ت. ديروز رئيس جديد بانک مرکزي و 

مديران نظام بانکي در همايش بيست و نهم بانکداري اسلامي در 
س��الن همايش هاي صدا و س��يما گردهم آمدند تا تصويب قانون 
بانکداري بدون ربا را جشن بگيرند. قانوني که بعد از سپري شدن 
س��ي و پنج س��ال از آن حالا زير آوار انواع معضلات بانکي کش��ور 
در سايه جاکميت سرمايه داري رفاقتي مدفون شده است. در طي 
اين س��الها که از تصويب اين قانون گذش��ته نظام بانکي کش��ور با 

مش��کل ناترازي صورت هاي مالي، انجماد دارايي ها، بدهي هاي 
معوق و رقابت ناسالم بر سر نرخ سود روبرو بوده است. اظهارات 
ديروز عبدالناصر همتي رئيس کل بانک مرکزي، در اين همايش 
درب��اره ض��رورت اصلاح قانون بانک��داري بدون ربا، درباره ربوي 
بودن عمليات بانکي کش��ور را تقويت کرد. مس��ئله اي که ولي اله 

سيف در سال ۹۳ و در اين همايش نيز بر ضرورت...   صفحه 3

گام بلند اقتصادي براي کاهش تاثيرگذاري تحريم ها صورت گرفت؛

 حذف دلار از 
معاملات ايران و عراق 
 جزييات تامين کالاهای اساسی مردم تشريح  شد؛

کوپن الکترونيک
 در راه است

 کيفرخواست ۱۲ دريافت کننده ارز دولتي صادر شد؛

 اراده جدی قوه قضايیه
 در مجازات اخلالگران

دادگاه رسيدگي به پرونده ۱۲ اخلالگر بازار ارز به رياست قاضي موحد برگزار شد و قاضي 
پس از قرائت کيفرخواست گفت: اين جلسه فقط براي قرائت کيفرخواست بود. جلسه آينده 
براي رسيدگي به اتهام اين متهمان متعاقبا اعلام خواهد شد. به گزارش خبرگزاری بسيج، 
در اين جلسه بعد از ارائه توضيحات قاضي، نماينده دادستان به اسامي متهمان پرونده اشاره 
کرد و در ادامه به تشريح اقدامات مجرمانه متهمان پرداخت و گفت: با توجه ... صفحه 2

4

1

يك شنبه 11 شهريور 1397  21 ذی الحجه 1439 
سال ششم   شماره 1391  8 صفحه 1000 تومان
S u n 2 S e p t e m b e r. 2 0 1 8 8 p a g e

4

به گزارش خانه ملت، علي لاريجاني در نخستين جشنواره 
ملي تجارب موفق بيمارستاني در مديريت منابع و مصارف، 
خطاب به پزشکان گفت: امروز شرايط سختي داريم بنابراين 
حس مسئوليت پذيري را از شما انتظار داريم چرا که شرايط 
امروز يک مصاف کلاسيک با دشمن نيست بلکه جنسش 
متفاوت شده و داراي پيچيدگي است که بايد تمام ابعاد آن را 
درک کرد. وي افزود: جمهوري اسلامي...          صفحه 2

گروه راه و مس��کن: روز گذش��ته نشست خبري احمد خرم، 
رئيس سازمان نظام مهندسي استان تهران در حالي برگزار 
شد که او در صحبت هايش از اعلام آتش بس به وزارت راه 
و شهرسازي در زمينه امور اختلافات ميان آنها خبر داد. اما 
حاشيه اي ترين خبري که روز گذشته در اين نشست خبري 
مطرح شد مربوط بود به اختلاس ۷.۵ ميليارد توماني با ۷ 

فقره چک با جعل امضاي رئيس ...          صفحه 7

مقررات دست و پاگير 
حذف شود

استرداد بيش از
 7 ميليارد تومان اختلاس 


